
همه رفتارها باید طبق موازین اسلام باشد، خشونت و اجبار در دین نیامده است
گفت و گو با نمایندگان مجلس شورای اسلامی راجعِ اجرای قانون حجاب؛

علیرضــا ســلیمی عضــو 
هیئت رئیسه: نه بی تفاوت باشیم 
نه کاری کنیم که نشود تبعاتش را جمع 

کرد

بحث عفاف و حجاب یک امر شرعی و قانونی 
است. همه دستگاه های فرهنگی همه رسانه ها 
همه مردم همه تریبــون دارها، همه و همه 
باید برای تقویــت بنیادهای اخلاقی جامعه 
تلاش کنند. این یک امر روشنی است که باید 
همه برای همت کنند. قانون حجاب و عفاف 
اسلامی، قانون اســت. البته ما نه باید دچار 
بی عملی شویم و دست روی دست بگذاریم و 
تماشا کنیم و نه از آن طرف با برخی رفتارهای 

تندروان، مسئله را حساس کنیم.
باید خیلی ظریــف رفتار شــود و امیدوارم 
دســتگاه های متولی ظرافت این مسئله را 
مدنظر داشته باشند. یعنی نه دچار بی تفاوتی 
شویم نه دست به اقداماتی بزنیم که نتوانیم 
تبعاتش را جمع کنیم. من این حوزه را بسیار 

حساس می دانم.
موســی غضنفر آبادی رئیس 
کمیسیون قضایی: با فرد خاطیِ 
قانون باید برخورد شود اما نه با ضرب و 

شتم

آنچه الآن برای کشور مهم است اجرای همه 
قوانین هســت، از آن هایی که برزمین مانده 
تا همیــن قانون، همه باید اجرا شــود. همه 
قانــون درهمه ابعادش باید اجرا شــود، هم 
امربه معروف و نهی از منکر باید وجود داشته 
باشد هم عدم سهل انگاری در اجرای قانون. 
فرقی هم نمی کند درهمه موضوعات ضرورت 
دارد. در بحــث عفاف و حجاب و مدرســه و 
دانشگاه و ادارات همه و همه باید مکلف باشند 
قانون را اجرا کنند. اگر تخلــف از قانون در 
هرجایی ایجاد شود، درجاهای دیگر هم این 
تخلفات انجام می شود. یعنی در حقیقت یک 
دور باطل ایجاد خواهد شد و همه سرهمدیگر 
کلاه می گذارند. بنابراین قانون گران فروشی 
باید اصلاح شــود و همه موارد. از چراغ قرمز 

گرفته تا رعایت همه قوانینی که وجود دارد.
باید به این نکته هم توجه کرد که اصلًا ضرب 
و شــتم در هیچ جای اجــرای قانون وجود 
ندارد و اگر چنین چیــزی در اجرای قوانین 
ازجمله حجاب دیده شــود حتماً باید با فرد 
خاطی برخورد شود. اگر کســی بخواهد با 
تذکر صحبت از اجرای قانــون امتناع کند، 
مأموران باید کار خودشــان را انجام بدهند. 
یعنی وقتی کســی از چراغ قرمز عبور کرد 
یا سرعت غیرمجاز داشــت، خب مأمور باید 
طبق قانون عمل کند. حالا ممکن است این 
متخلف اجازه ندهد ماشینش متوقف شود لذا 

آنجا حتماً نیاز به برخوردهای بیشتری دارد.
در بحث حجــاب هم اگــر افــرادی عمداً 
حرمت شــکنی کنند و بازهم گســتاخانه 
بایستند و نســبت به مأمور که اجرای قانون 
می کند دهن کجی کنند خب باید یک اقدام 
قانونی صورت بگیرد، البته نه ضرب و شــتم 

بلکه معرفی به مراجع قضایی.
علی اصغرعنابســتانی عضو 
کمیسیون اجتماعی: هرکسی 
باید بنا به نگاه و اعتقاد خودش حجاب 

داشته باشد، اجبار جواب نمی دهد
درمســائل اجتماعــی قیاس کــردنِ مثلًا 
اهمیت اوضاع معیشــتی با حجاب، اشتباه 
بسیار مهلکی اســت. اینکه بگوئیم وضعیت 
اقتصادیمان خراب اســت پس به مســائل 

اجتماعی رسیدگی نکنیم وبرعکس، کاملًا 
غلط اســت و ارتباطی با هم ندارد. مثل این 
اســت که بگوئیم گرســنه ایم پس آب لازم 
نداریم، خب اهمیت آب ســرجای خودش 
است و نان ســرجای خودش. اتفاقاً این یک 
سفســطه ای اســت که این روزها درفضای 
مجــازی انجام می شــود. مــی گویند الآن 
وضعیت اشتغال و گرانی و فلان و بهمانمان 
اینگونه است و چرا شما به حجاب می پردازید، 

این قطعاً سفسطه است.
اما اینکه ما به مسئله حجاب اینگونه که الآن 
داریم می پردازیم درست است یانه، باید گفت 
خیر و می تواند اشتباه و مورد نقد واقع شود. 
مسائل اجتماعی مسائلی به هم تنیده است، 
در همه آنچه که درساختار اجتماعی اتفاق 
می افتد همه به هم وصل است و یک رابطه 
علت و معلولی با هم دارد. یعنی وقتی مسئله 
اشــتغال را جدی نگیرید، آن وقت می تواند 
تبعاتی مثل طلاق و اعتیاد و فروپاشی خانواده 
باشد. لذا وقتی مسئله ای به نام حیا و عفاف 
را درجامعه رها کنید می تواند منجر به از هم 

پاشیدگی خانواده و اعتیاد و بیکاری شود.
از طرفی یقیناً باید درحــوزه حجاب نگاه ما 
ساختاری و ریشه ای باشد. باید با اعتقاد مردم 
کار کنیم نه با شرایط ظاهری. اگر توجه نکنیم 
که باید همه ســاختارهای اجتماعی را کنار 
هم بچینیم و با هم جلو ببریم و توجه نکنیم 
که، اگر کسی می خواهد حجاب داشته باشد 
براساس نگاه و اعتقاد خودش حجاب داشته 
باشد، مطمئناً الزام و اجبار جواب نمی دهد. 
اما چنانچه درجاهایی مطمئن شــدیم که 
شــبکه هایی به دنبال حیا فکنی از جامعه 
هستند نه به دنبال برداشتنِ حجاب، چون 
این مقدمه اولی است، خب اینجا حتماً باید 

برخورد شود.
نگاه نکنیم که مثلًا کسی درخیابان براساس 
سلیقه اش یک نوع مانتو و مقنعه و روسری 
می پوشــد، ما بلافاصله به او انگ ضد دین و 
ضد نظام بزنیم، این ها غلط است. ولی بازهم 
می گویم اگرجایی شبکه ای بود که به دنبال 
حیا زدایی از جامعه ما بود اصلًا نباید چشم 

پوشی کرد.
سید حاجی محمد موحد نائب 
رئیس کمیســیون قضایی و 
حقوقــی: بحث افــرادی کــه واقعاً 
می خواهند عناد کنند و کسی که دلایل 

دیگری دارد، متفاوت است

ما باید بپذیریم و قبول کنیم که حجاب جزء 
مسلمات دین ماست یعنی نمی توانیم بگوییم 
حجاب نادیده گرفته شود. باید حجاب را قبول 
کنیم، بپذیریم. اما اینکه ما فرهنگ حجاب را 
برای جامعه جا بیندازیم نظرات و دیدگاه های 
مختلفی وجود دارد. مــن معتقدم که باید با 
کمترین آفت خصوصاً در این شــرایطی که 
امروز جامعه ما دارد، ایــن مطلب را با »ادع 
و الی ســبیلک بالحکمه و موعظه الحسنه و 
جادلهم بالتی احسن« این را به پیش ببریم نه 

با شیوه خشن و عصبانی کردن مردم.
باید تفاوت قائل بشویم، یک وقت یک کسی 
واقعاً می خواهد بی حجابــی را به عنوان یک 
مظهر و نماد مخالفت بافرهنگ دینی انجام 
بدهد، که این حســابش از کســی که واقعاً 
این گونه نیســت و ممکن اســت به دلایل 
مختلف دچار این عارضه شده، جداست. در 
اینجا قطعاً اگر با لحن ملایم و شیوه درست 
بتوانیم قبل از آن که با خشونت ورود کنیم و 
فرهنگ دین را به درستی و مهربانی برای او 

تبیین کنیم، هدایت می شود و پذیرا هستند.
 سید مرتضی حسینی عضو کمیسیون 
قضایی: مســئله مهم مردم سفره و 
معیشتشان است، قوانین برجای مانده 

دیگری هم داریم

من دنبال فرصتی هســتم کــه در این باب 
به طور مشــروح صحبت کنم. ولی چکیده 
صحبت هایم این است که، اولاً امروز مسئله 
اول مملکت ما اقتصاد است، به قول آقای دکتر 
قالیباف" جان و نان مردم مســئله ضروری 
است". یعنی مسئله ســلامتی مردم همین 
گرانی دارو و نایاب بودن داروها، بحث معیشت 

و سفره مردم و بیکاری و درآمدشان است.
 وقتی مسئله اول کشــور را حل نکردیم، به 

ســراغ این موضوع می رویم چــه خروجی 
مثبتی خواهد داشت؟. حالا به فرض هم که 
حجاب قانون باشد، خب ما خیلی از قوانینِ 
تعطیل شده و برزمین مانده داریم که درواقع 
آن ها شاید اولویت و مطالبه مهمِ مردم است.

بعد اینکه، من نوع ورودِ مســئولان انتظامی 
را به این قضیه ســازنده و صحیح نمی دانم. 
جمهوری اسلامی منبعث از دین اسلام که 
یک دینِ رحمانی و دینِ رأفت و رحمت است 
هست. برخوردهایی که بعضاً از گوشه و کنار 
در قالب فیلم و کلیپ می بینیم و انشــالا که 

درست نباشد، این ها را قبول نداریم.
ما تابع مکتب سلیمانی هستیم همان سردار 
سلیمانی که می گوید" آن دختر بی حجاب هم 
دختر من است، آن دختر بدحجاب هم دختر 
من است". خب چه شــد که آن را فراموش 
کردیم؟. لذا بنده شخصاً این نوع برخوردهای 
خشــونت بار و برخوردهــای اهانت آمیز را 
به دوراز آموزه های دینِ زیبا و رحمانیِ اسلام 
می دانم و واضح تر از آن، مکتب سلیمانی مورد 
تائید مقام معظم رهبری اســت. کسی که 
تابع مکتب سلیمانی است، نسبت به خانم ها 
همان دیدگاه را دارد، که این دختر بی حجاب 

یا بدحجاب هم دختر ماست.
 فاطمه مقصودی عضو کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها: قطعاً 
مخالف بی بندوباری و ولنگاری هستیم 

اما نه با خشونت و توهین

ما دلسوز زنان و دخترانمان در جامعه هستیم، 

حجاب هم برای این عزیزان مصونیت است. 
حجاب ممنوعیت و محدودیت نیســت. هر 
گوهری که ارزشش بیشــتر باشد بیشتر از 
آن مراقبت می شــود. بنابرایــن دختران و 
خانم های عزیز جامعه ما، باید خودشــان به 
این معرفت برسند که حتی در قلب اروپا هم 
دیگر انتخابشان حجاب است. بی بندو باری 
و ولنگاری یعنی عدول از قوانین الهی و قطعاً 
مخالف آن هستیم، هرکســی هم از قوانین 
الهی عدول می کند آسیبش را هم می بیند. 
اما ما پیشنهادمان ضرب و شتم و خشونت و 

توهین و بی حرمتی نیست.
می گویند بحث معیشــت مردم اولویت اول 
کشور است، خب درســت است اما، بالاخره 
جامعه ما یک جامعه اســلامی است و باید 
حدود را رعایت کنیم. هم مباحث اقتصادی 
مهم اســت و هم بحث حجاب و عفاف، این 
باروح ما ســروکار دارد و آن با جسممان، آن 
شــکممان را ســیر می کند و این روحمان 
را غنی می کنــد. نمی توانیــم روح را فدای 
جســم و جســم را فدای روح کنیم، " گفت 
همی میرد عیسی از لاغری، تو دربند آنی که 

خر پروری؟". یعنی روح و آن سرشت اصلی ما 
نیاز به غنی شدن دارد و اتفاقاً ما این ها را رها 
کردیم و مداممی گوئی ام روغن کیلویی چند 
برنج کیلویی چند. درست است که این ها هم 
مهم هستند و شکم باید سیر باشد اما ابتدا باید 
به روحمان برســیم. گناه ما را از خود بیخود 

می کند، مرزهای حدود را می شکند.
به عنوان یک زن تأکید می کنم اصلًا و ابداً در 
مســیر امربه معروف و نهی از منکر موافق با 
تندروی و حرمت شکنی نیستم چون خداوند 
هم چنین چیزی را سفارش نکرده است. اما به 
زنان و حتی مردان هم یادآوری می کنم که 
»به تدریج انسان به یک حیوان درنده تبدیل 
می شــود، آرام آرام از دایره انســانیت خارج 
می شــویم، یک بار با بی حجابی و نشستن 
درمجالس لهب و لعب، یک بار با دروغ گفتن و 
یک بار با دیدن صحنه های مستهجن و غیره«.

بنابراین وظیفه حاکمیت در جامعه برقراری 
امنیت و ارشاد است. اما ارشاد نه به معنایی 
که بعضاً متاسفانه می بینیم، ارشاد به معنای 
به رشــد رســاندن و هدایت جامعه. ایجاد 
مصونیت و امنیت برای همه افراد به ویژه زنان 

و دختران که ریحانه هستند.
زهره ســادات لاجوردی عضو 
کمیسیون فرهنگی: در اجرای 
قانون نباید سلیقه ای عمل شود، بعضی 
دستگاه ها خودشــان قانون شکنی 

می کنند

بایــد معتقد باشــیم که همــه قوانینی که 

درهرزمینه ای وجــود دارد در جامعه اجرا 
شــود. بدون شک بحث معیشــت و اقتصاد 
مردم بسیار مهم است اما هیچ وقت رسیدن 
به مسائل معیشــتی نباید ما را از موضوعات 
دیگرِ فرهنگی غافل کند. در چند سال اخیراز 
وضعیت فرهنگــی غفلت کردیــم و الآن با 
تبعات آن مواجهیم. احســاس می شود که 
دراین زمینه کاستی های زیادی وجود دارد 
و بحث امنیــت روانی جامعــه و خانواده ها 
همان اندازه مهم است که مباحث دیگر مانند 

اقتصادی مهم و ضروریست.
مسئله حجاب و معیشت و اقتصاد هیچ کدام 
نافی یکدیگر نیست. همانگونه که باید دغدغه 
نان و معیشت مردم را داشت و به آن پرداخت، 
همان قدر هم باید به بحث امنیت خانواده ها و 
امنیت خودِ زنان پرداخته شود. البته نکته ای 
که بسیار مهم است اینکه، ما دراجرای قانون 
نباید ســلیقه ای عمل کنیم و هرکســی به 
نحوی بخواهد سلیقه خودش را اعمال کند 
یا بخشنامه ها و دستوراتی صادر شود که اصلًا 
خودِ این قانون را هــم بخواهد زیر پابگذارد. 
یعنی نباید به نحوی عمل شــود که دقیقاً 

برعکس اهداف این قانون باشد.
ما بحث کرامت زنان را، امنیت زنان را، امنیت 
خانواده ها را، همه را معتقدیم هســتیم که 
باید به طور کامل پیاده شــود. آنچه که در 
قانون جمهوری اســلامی هســت و درباره 
قوانین دیگر هم مقید هســتیم که باید اجرا 
شود، قانون حجاب هم باید اجرا شود و هیچ 
فرقی با بقیه مواردِ قانونی نــدارد. اما تأکید 
 می کنم پیاده سازی قانون نباید با آزار و اذیت 

باشد.
متاسفانه الآن با برخی از دستگاه ها یا برخی 
افرادی مواجهیــم که خودشــان دارند به 
نوعی قانون شــکنی می کنند زیرا در بحث 
اجرای همین قانون حجاب به طور سلیقه ای 
اعمال قانون می کنند و همین مسئله شاید 
اشکلاات و ایراداتی به وجود بیاورد که اصل 
مســئله امنیت خانواده هــا و قانون حجاب 
را زیر پابگــذارد. بنابراین روی این مســئله 
به خصــوص تأکیــد داریم »چیــزی را که 
 قانون و مصوب می شــود اجرا کنند نه کمتر 

نه بیشتر«.
 احمد حسین فلاحی سخنگوی 
کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس: به بهانه مشکلات اقتصادی، 

هنجارهای اجتماعی را زیرپا نگذاریم

آیا الآن وضعیت حجاب درجامعه مطلوب 
است؟، روندی که الآن در جامعه اتفاق افتاده 
و کشــف حجاب هایی که بســیار سازمان 
دهی شده صورت می گیرد آیا با هنجارهای 
اجتماعی کشــور ما سازگار هســت یانه؟. 
این کشف حجاب که با برنامه ریزی دقیق 
درحال انجام است فقط به برداشتن روسری 
هم ختم نشده و بدتر از آن دارد رخ می دهد. 
حتی هنجارهای عادی جامعه هم دارد زیر 

پا گذاشته می شود.
هرکشــوری یک ســری هنجارهــا برای 
خودش دارد، چه کشــور مسلمان چه غیر 
دینی. حداقل هایی اســت که باید رعایت 
شــود و امروز این ها کلًا زیرپا گذاشته شده 
و نمی شود به بهانه مشکلات اقتصادی، این 
مسئله را به حاشیه ببریم. مشکلات اقتصادی 
ســرجای خــودش و رعایــت هنجارهای 
اجتماعی و ارزشی جامعه هم باید سرجای 

خودش رعایت شود.
درباره اعمال خشونت هم باید بگویم" آنچه 
که من الآن خبر دارم این است که هیچگونه 
برخوردی صورت نگرفته و متاسفانه هرروز 
هم کشف حجاب ها روز به فزونی است". خب 
اگر جلوگیری می شد وضعیت به این شکل 
درنمی آمد. ریشه این پدیده را شخصاً، برنامه 
ریزی شــده می دانم که درخارج از مرزها 
یک ســری فرقه های ضاله انجام می شود و 

کشف حجاب ها صرفاً از سرلجاجت نیست. 
می خواهند نظام جمهوری اســلامی را با 

چالش جدیدی روبرو کنند.
 علــی بابایــی ســخنگوی 
کمیسیون اجتماعی: معیشت 
مشکل دارد که دارد، حجاب سرجای 

خودش

به صراحت مــی گویم کــه هرچیزی باید 
سرجای خودش انجام شود. معیشت مردم 
مشکل دارد که دارد و باید هم پیگیری کنیم 
و همه هم اذعــان داریم که مردم شــدیداً 
درگیر تورم و مشــکلات اقتصادی هستند. 
اما بحث اجرای شفاف قانون حجاب و عفاف 
چه ربطی به این مســائل دارد؟. مثل اینکه 
بخواهیم ساختمان بسازیم بگوئیم چون این 
ستون خراب است من کاری ندارم وساخت 
و ساز را ادامه بدهیم. بنابراین همه چیز باهم 
است. اگر عادت کنیم هرچیزی را سرجای 
خــودش ببینیم، قوانین کشــور را درهمه 
حوزه ها به عنوان فصل الخطاب بدانیم، حتماً 
توسعه متوازن ایجاد می شود. اگر اقتصاد را 
پررنگ ببینیم و فرهنگ و حجاب را نبینیم 
یا برعکس، طبیعی است که همه معادلات 
برهم می خورد و کفه ترازو به نفع مردم پیش 

نخواهد رفت.
مســعود پزشــکیان عضو 
کمیسیون بهداشت و درمان: 
برخوردهای امنیتی وضعیت را بدتر 

می کند

به جای اینکه ما در مقابل اندیشــه و فکر، 
پاسخ فکری و آگاهانه بدهیم و می گیریم و 
می بندیم و زندانی می کنیم، خودش نشان 
می دهد که در نقطه ضعف هستیم و پاسخی 
برای خیلی از حرف ها نداریم و داریم زور می 
گوئی ام. اگر زور نمی گوئی ام منطقی جواب 

بدهیم مردم هم می پذیرند.
این دخترهایی کــه ریخته اند در خیابان ها 
و روسری هایشــان را برمی دارند چه کسی 
تربیت کرده اســت؟ ما تربیت کردیم، پس 
باید خودمــان را بزنیم چــرا او را می زنیم؟ 
ما نتوانســتیم درســت او را آگاه کنم که 
چگونه باید زندگی کند. مدرسه و دانشگاه 
و تلویزیــون و رادیو و همه چیز دســت ما 
بوده است، پس چرا این دختر اینگونه شده 
اســت؟ بدون تعارف، با اقدامات غلط مردم 
را روبروی خودمان قرار دادیم و بسیاری از 
مردم چیزهایی که ما مــی گوئی ام را قبول 

ندارند.
برخوردهــای امنیتی که در داخل کشــور 
می بینیم وضعیت را بدتر خواهد کرد. یک 
عده دارنــد حرف می زنند یــک عده دارند 
تظاهرمی کنند به بدحجابی. خب حجاب را 
چه کسی در این مملکت به بچه ها یاد داده 
است؟ از مدرسه و محله و صدا و سیما هرروز 
درذهن مردم جــا انداختیم که باید چگونه 
باشند؟ اگرگفتید، پس چگونه گفتید که این 
دختر الآن اینگونه شده است؟ او چه گناهی 
دارد؟ او در زمانی به دنیا آمده که حکومت 
دســت ما بوده، پس چرا قبول نکردند که 
چیزی که می گوئی ام باشند؟ چون درست 
نگفتیم چون راه را اشــتباه رفتیم. به جای 
اینکه خودمان را نقد کنیم و ببینیم که چه 
کردیم و چه نکردیــم، داریم او را می زنیم و 
متهم می کنیم. او چه گناهی کرده که دراین 
جامعه بزرگ شده و رفتارهای ما او را به این 

راه کشانده است.

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اختتامیه 
یازدهمین جشنواره بین المللی مد و لباس؛

 به دنبال تحمیل نوعی خاص
 از پوشش نیستیم

وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، گفت: ما به تنوع 
فرهنگی و هنری ایران زمین احترام می گذاریم و 
به دنبال تحمیل نوع خاصی از مد و لباس و پوشش 
برای جامعه عفیف ایرانی نیستیم و همه تفاوت ها 

را به رسمیت می شناسیم.
محمد مهدی اســماعیلی در آییــن اختتامیه 
یازدهمین جشــنواره بین المللی مد و لباس در 
مرکز همایش بین المللی برج میلاد اظهار داشت: 
نگاه ما در موضوع مد و لباس بــه عنوان یکی از 
سرفصل های مهم کاری در حوزه فرهنگ عمومی 
است و به دلیل جایگاه اصلی اجتماعی، فرهنگی 
و عمومی این حوزه، از ابتکارات در دولت مردمی، 
استقرار کارگروه مد و لباس در شورای فرهنگ 
عمومی بــود. وی افزود: ما به تنــوع فرهنگی و 
هنری ایران زمین احترام می گذاریم و به دنبال 
تحمیل نوع خاصی از مد و لباس و پوشش برای 
جامعه عفیف ایرانی نیستیم و همه تفاوت ها را به 

رسمیت می شناسیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: تاریخ فرهنگ 
و هنر ایران در این حوزه بسیار مشعشع و تابناک 
اســت چرا که یه یــک تاریخ هفت هزار ســاله 
می بالیم، ویژگی تمدنی ایران ما از هزاره قبل از 
تنوع برخوردار بوده و اکنون به یک هویت بزرگ 
و واحد در قالت تمدن باشــکوه ایرانی اسلامی با 
شاخصه همراهی پوشش و هنر همراه شده است.

اسماعیلی گفت: ایرانی ها در طول تاریخ پوشش ها 
را هنرمندانه انتخاب کرده و در همه پوشش ها نیز 
وجه فرهنگی ایرانی اسلامی محفوظ بوده است 
در حالی که این نگاه فرهنگی و هنری در برخی 
تمدن ها نیست تمدن هایی که عنوانشان برهنگی 

است که دور از فرهنگ ایرانی اسلامی است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: پوشش 
جزو هویت ایرانی اســلامی مردمان ســرزمین 
ماســت، همه آثار تاریخی کشورمان را ملاحظه 
کنید در موزه ها و ابنیه باستانی گوهر پوشش و 
عفاف می درخشــد، ما مفتخریم به فرهنگی که 
پوشــش جزیی از هویت ماست. امروز در هجمه 
فرهنگی که جهان اســلام با آن روبروست یکی 
از مهمترین سرفصل ها تلاش برای هویت زدایی 
از این نقطه تاریخی و ایران اسلامی است، آن ها 
دنبال هویت زدایی هســتند و این هویت زدایی 
حتماً با مقاومت فرهنگی در این منطقه و ایران 
عزیز روبرو می شود. اســماعیلی گفت: از همان 
روزهای اولی که برخی از پیاده نظام های ارتش 
رقیب تقابل میان پوشــش و عفاف با پیشرفت و 
توسعه را ســرلوحه کار خود قرار داده بودند یک 
مقاومت فرهنگی مهم در کشور ایران آغاز شد، 
تفکر نواندیشانه دینی که انقلاب اسلامی محصول 
این تفکر است با یک نگاه عمیق مبتنی بر هویت 
ملی موجب شد ایران زمین از این نزاع عبور کرده 

و آن را پشت سر گذاشت.
وی افزود: آن ها در پی دوگانه سازی بودند که اگر 
زنان و دختران ایرانی پوشش را برگزییند این به 
معنای عدم حضور آنان در اجتماع و مناســبات 
اجتماعی است که امام این اندیشه را حذف کردند، 
زنان عفیف ایرانی در همه عرصه های اجتماعی، 
پیروزی انقلاب و جنگ تحمیلی هشــت ساله 
افتخار آفریدند، گواهی این امر گلزارهای شهدای 
خوزستان و کشور است. بانوی قهرمان ایرانی با 
حفظ پوشش و عفاف در سهمگین ترین میادین 
اجتماعی و نظامی حضور پیدا کرد و این افتخار 

بزرگی است.
اســماعیلی گفت: در طول ســال های اخیر نیز 
زنان عفیف ایرانی در همه حوزه ها با قوت حضور 
داشــته اند، امروز در حوزه های مختلف علمی، 
صنعتی مناســبت های مهم فرهنگی هنری در 
دانشگاه ها با حفظ پوشــش عفیفانه در صحنه 

حاضر هستند.
وزیر ارشاد خطاب به بانوان طراح گفت: در وزارت 
فرهنگ و مجموعه فرهنگــی دولت فضا را برای 
این تلاش مؤمنانه و پوشش های شما باز خواهیم 
کرد تا بتوانید در مسیر تنوع فعالیت کنید، هیچ 
محدودیتی نیست. وی تاکید کرد: این ایده ها و 
کارهای خلاقانه نباید در حد ایده و جشنواره باقی 
بماند، این ها باید در زندگی اجتماعی سوق یابد و 
به تولیدات انبوه تبدیل شده و به مغازه ها و بازراها 
بیایند و در عرصه عمومی عرضه شوند. عدم پیوند 
از آســیب های دوره های قبلی بود. این مســاله 
اثبات شده که هر جای حاکمیت که به امر نظارت 
و تسهیل در امور به نحو شایسته عمل کرده مردم 

استقبال کرده اند.
اسماعیلی گفت: نبود لباس مناسب در بازار حتماً 
به حوزه سیاستگداری بر می گردد و این خلأ باید 
پر شود و با رویدادهایی چون جشنواره مد و لباس 
این مشکلات حتماً تا ســال آینده رفع می شود. 
توجه به همه مناطق کشور از نقاط مثبت این دوره 
رویداد است، در حوزه فرهنگ و هنر باید نگاهمان 

به همه جغرافیای کشور باشد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی خاطرنشان: ما از 
این به بعد در کارگروه مد و لباس و حوزه فعالیت 
مدیران فرهنگ و ارشاد استان ها با دقت به دنبال 
نمونه سازی در این حوزه فاخر مد و لباس هستیم 
نباید مرکز زده و تهرانیزه فکر کنیم. ایران با تنوع 
قومی و زبانی رنگین کمان زیبایی است که همه 
فعالانش زیر چتر نظام جمهوری اســلامی گرد 
هم آمده اند و مأموریت اصلــی مدیران ما ادامه 
این مســیر و تحقق عدالت فرهنگی است. همه 
 باید باهم و در کنار هم برای اعتلای ایران تلاش 

کنیم.

گزارش
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7پرونده

رئیس قوه مقننه محمدباقر قالیباف رئیس قوه قضائیه محسنی اژه ایرئیس قوه مجریه سید ابراهیم رئیسی
درزمینه حجاب، فصل الخطاب تمامی مجریان و ضابطان باید رعایت قانون و تأمین حقوق 
اساسی مردم طبق قانون اساسی باشد، هر اقدامی خلاف موارد تعیین شده در قانون به هر 
شکلی، علیه اصل هدف ترویج حجاب و عفاف خواهد بود. ترویج فرهنگ حجاب و عفاف 
باید با تأکید بر اقدامات ایجابی، عقلانی و مدبرانه و با پرهیز از رفتارهای سلیقه ای باشد، ملت 
ایران در طول تاریخ بزرگ ترین حافظان فرهنگ عفاف و حجاب بوده اند و سیاست گذاری 
فرهنگی کشور نیز باید با توجه به این موارد انجام شود. هیچ کس نسبت به موضوع از خود 
مردم حساس تر نیست. البته نباید از آن طرف بام هم بیفتیم، یعنی حواسمان باشد که تأمین 

نان وآب مردم در اولویت ها قرار دارد.

انجام اقدامات تبیینی و اقناعی با موضوع عفاف و حجاب ضروری است زیرا جامعه ایرانی 
جامعه ای عفیف و علاقه مند به حجاب می باشد. براین اساس قانون حجاب و عفاف از سوی 
همه دستگاه های اجرایی باید اجرا شود. ملاک عمل در این زمینه مُرِّ قانون و آموزه های 
روشن دینی است. در این راســتا اعمال هرگونه اقدام سلیقه ای یا خارج از چارچوب های 
قانونی را رد می کنیم. قانون حجاب و عفاف، تکلیف همه دستگاه ها و نهادهای اجرایی و 
حاکمیتی را درزمینه  ترویج و حفظ حجاب، مشخص کرده است. ترویج فرهنگ حجاب و 
عفاف به نوعی علاقه قلبی عمده مردم است. دستگاه های مسئول باید تلاش کنند، ضمن 

رعایت قواعد و موازین قانونی، در این مسیر گام بردارند.

 در مقوله عفاف و حجاب، همه بخش ها و مسئولان ذی ربط اعم از دادستان، قاضی و ضابطان 
باید در چارچوب قانون گام بردارند. دنبال کار هیجانی و زودگذر نباید باشیم، کار انجام شده 
باید متقن همراه با آرامش و تدبیر باشد. مسلماً هر انسان پاک سرشتی اعم از مسلمان یا 
غیرمسلمان از حیا و عفت استقبال می کند و از بی حیایی و بی عفتی گریزان است. لذا نه 
صرفاً در مقوله حجاب و عفاف بلکه در هر زمینه و موردی، هر بخش و نهادی اعم از نهاد 
دولتی، نهاد مقننه، قوه قضائیه یا ســایر افراد و بخش ها، چنانچه اشتباه کرد نباید بر کار 
اشتباه پافشاری و یا احیاناً آن را توجیه کرد؛ اگر کار اشتباهی درجایی صورت گرفت باید در 

راستای اصلاح گام برداریم و احیاناً موضوع را اعلام کنیم.

طی روزهای گذشته، اجرای قانون حجاب  دریا وفایی/  گروه پارلمانی
daryavafaei2009@gmil.com و عفاف در دستور کار دستگاه های ذی ربط

قرارگرفته است. البته این برنامه تاکنون با 
واکنش های متفاوتی داشته است و پیرامون ضرورت و نحوه انجام آن و حواشی متعددی 
همراه بوده. دراین باره نظرِ تعدادی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در کمیسیون های 

مختلف را جویا شدیم که در ادامه می خوانید:

 آنا
س :

عک


